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Vážení  
spoluobčané,

když jsem před takřka 
dvaceti lety v srpnu 
pomáhal při pytlování písku 
na protipovodňové hráze, 
abychom se pokusili ochránit 
obydlí lidí, nepředpokládal 
jsem, že to ještě někdy zažiju. 
A říkal jsem si: „Nechtěl bych 
tehdy být v kůži Libora Lva…“, 
tehdejšího starosty obce. 

v našem potoce od té doby 
uplynulo už hodně vody, zažili 
jsme menší povodně v letech 
2013 a 2016, ale tu letošní 
červnovou považuji z mého 
pohledu za druhou největší 
za 38 let, co v Brloze žiji. Z dat 
limnigrafu (zařízení pro odečet 
výšky hladiny a průtoku) 
vyplývá, že špičková hladina 
byla na úrovni 218 cm a pokud 
mne paměť neklame, v roce 
2002 to bylo na úrovni o cca 
20 cm nižší. ač byla vyšší 
hladina, lze řadit tuto povodeň 
za bleskovou, v roce 2002 
tu byla voda mnohem déle 
a napáchala více škod. ale asi 
nezáleží, zda vody bylo o 10 
centimetrů více nebo méně. 
Bohužel byly opět zatopeny 
domy lidí, byly opět poškozeny 
silnice a břehy potoka. Rozdíl, 
a to velmi patrný byl v rychlosti 
nástupu této povodně. v roce 
2002 přišlo to „nejhorší“ třetí 
den, po dlouho trvajících 
deštích, které nasytily půdu, 
a ta již nebyla schopna 
absorbovat další vláhu. Nyní 
sice taky předtím pršelo, ale 
ne tolik a k přílivové vlně došlo 
po aktuálním spadu vydatných 
srážek v horních partiích 
povodí Brložského potoka 
na tisovce a Ktišsku. voda 
v potoce nastoupala opravdu 
bleskurychle. v roce 2002 
poškodila voda velký rybník 
v Ktiši, narušila jeho přeliv 
a zčásti i hráz. Pokud by došlo 
k jejímu dalšímu poškození, 
přílivová vlna by u nás s největší 
pravděpodobností byla ještě 

o několik desítek centimetrů 
vyšší. v roce 2013 došlo 
zvýšeným průtokem v potoce 
k poškození dolákova rybníka 
pod Ktiší, kdy rozestavěné 
a nekvalitně budované dílo 
opět zahrozilo. I zde se naštěstí 
nenaplnily nejčernější scénáře, 
a to i díky pomoci ze strany 
ktišské obce, která zajistila 
brzkou sanaci poruch rybníka. 
tentokrát došlo k přelití 
potoka (vlivem pádu zřejmě 
podemletých stromů do koryta 
potoka) do horního ze soustavy 
dvou rybníků ve Ktiši, ten se 
naplnil a jeho bezpečnostním 
přelivem se počal rychle plnit 
ten opravený, velký rybník. 
Po jeho naplnění se i zde voda 
přes bezpečnostní přeliv dostala 
opět do potoka a dále k nám. 
ač došlo k jisté erozi přelivové 
hrany horního rybníka, nemělo 
to vliv na množství vody, které 
do Brloha dorazilo. opět se mezi 
lidmi hovořilo o poškození, 
a dokonce protržení rybníka 
ve Ktiši podobně jako před 
20 lety. Byl jsem se podívat 
na místě a zodpovědně mohu 
říci (i ze zhlédnutých videí), že 
bezpečnostní přeliv velkého 
ktišského rybníka odvedl 
vodu bezpečně a ač byl rybník 
hodně plný, svou funkci plnil 
bezvadně.

Co říci závěrem… silnice a břehy 
opravíme, zdi vysušíme, ale 
extrémy počasí a bleskové 
povodně tu s námi bohužel 
budou dále. Je mi líto škod, 
které voda napáchala, hodin 
práce majitelů vytopených 
domů, zničených věcí a nákladů 
jejich opravy. Při nejlepší 
vůli však nešlo více ochránit 
majetek vás, našich občanů. 
Přál bych si, aby nás velká voda 
nechala vydechnout alespoň 
dalších minimálně 20 let.
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Místní místopis 
na osadách – Jaronín

Jak jsem minule sliboval, rád 
bych pokračoval v seriálu 
pro „náplavy“  a později 
narozené (a možná nejen pro 
ně) o pomístních či dřívějších 
názvech konkrétních lokalit. 
Jak asi správně tušíte, u Brloha 
byla potřeba rozlišit jednotlivá 
místa, protože se jednalo 
o větší vesnici. Na osadách 
to tolik třeba nebylo, a tak 
využíváme pomístních názvů 
k pojmenování zejména luk, polí 
a lesů. I tak se vžilo označení 
Na Lazích (u nás to máme s tím 
skloňováním složitější, takže 
zde skloňujeme „ty laze“  )  
a to pro oblast kolem cesty 
od Brloha k lípě (v mapách sedlo 
u Jaronína). často se setkáváme 
s označením u Kopáčů, což je 
chalupa Brloh č. p. 76 a 134,  
nad kterou je umístěn  
turistický přístřešek.  
ten druhý je právě U Lípy 
s krásným výhledem 
do křemežské kotliny. od lípy 
se dostanete na Kuklov přes 
Špatenku (samota), k bývalé 
české jaronínské škole (kolem 
bývalého kravína), k jaronínské 
myslivně a dále na cestu pod 
sýkorkami  
(J-Jv les pod Buglatou – vrch 
832 m.n.m.). tou se dostanete 
kolem Hantlovy studánky pod 
jasany k další křižovatce mnoha 
lesních cest nad Horními 
Chrášťanami. a odtud z druhé 
strany Buglaty opět k lípě.  
tato cesta vás zavede 
ke krásným výhledům 
na lhenicko, půjdete kolem 
„Písků kamene“ (někdy se  
užívá Písků skála), to je  
místo, kde předkové lámali 
kámen na koryta a schody 

a pak minete šikmou odbočku 
doprava a tudy byste došli 
na Hliňák. to je samota  
(dvě chalupy), kde končí náš 
katastr a začíná třešňový 
Újezdec. Mimochodem kdo 
hledá, v lese by tam našel tři 
nebo čtyři bývalé vojenské 
stavby – bunkry typu uŽ6 
pro cvičení čsla. ale nic 
tam k vidění není, zub času 
už zaúřadoval. Údajně tam 
měla být raketová sila, ale 
tuto skutečnost se mi nikde 
nepodařilo dohledat, a tak 
se domnívám, že v tomto 
případě šlo o lidovou zkazku. 
Na Hliňáku je ještě jedna 
zajímavost, hranice katastru 
vede přímo chalupou,  
konkrétně maštalí a říkávalo  
se, že tamní kráva žrala 
na Jaroních a kálela 
do třešňáku (nebo to  
bylo naopak?).

Podstatně více místních  
názvů bylo i díky velmi 
roztroušené zástavbě užíváno 
u chalup, a to zejména 
po německých majitelích.  
Před druhou světovou 
válkou bylo v Jaroníně, 
sedmi Chalupách i Kuklově 
více obyvatel, hlásících se 
k německé národnosti než 
čechů. lidé tu žili většinou 
svorně nehledě na řeč. čech 
si bral Němku, Němec češku 
a nikomu to nepřišlo podivné. 
většina tamních Němců nebyli 
nacionalisté, a tak odsun brali 
velmi úkorně, bolestně.  
vždyť ty statky a domy 
postavili jejich předkové, ti 
první přišli třeba na kuklovsko 
do zarostlého nevyužívaného 

a sami svou pílí zúrodnili půdu 
tak, aby plodila, aby tam mohli 
pást zvířata a využívat dřevo 
v lese. těžko si v dnešním světě 
představit takový odsun, i když 
chápu i českou stranu. a přece 
i dnes dochází k územním 
křivdám poměrně blízko… 

ale zpět k původnímu tématu 
– dodnes se setkáváme 
s označením samoty 
u Matouschků (Brloh č. p. 79), 
u skorunků nebo u Štěpána 
(sedm Chalup č. p. 31),  
u Kalců č. p. 5, u Kukatschky  
č. p. 18, u Krahulců (Krahulsen) 
č. p. 19 aj. Nechci zde jmenovat 
všechny chalupy, v některých 
bydleli češi a nebyli odsunuti, 
někde bydleli Němci a ti byli 
většinou odsunuti. také se 
využívalo označení podle 
činnosti, která se v objektu 
dělala, např. u Kovářů  
(Jaronín č. p. 25), Na Pazderně  
v č. ev. 404 se zpracovával len. 
a takových bylo více. 

Poslední zmínku věnuji  
ještě názvům luk a vrchů 
(spíše lesů) – pod (a vlastně 
i kolem) samoty u Matouschků 
je nad olešnicí pole nazvané 
Planina. tam se říkávalo 
na mlynářových lukách, 
zkráceně Na mlynářkách. 
východně od sedmi Chalup  
je Matějkův vrch (628 m.n.m.),  
tam se zase říkávalo 
„do Matěhýblu“ podle majitele 
zřejmě Mathiase Hübela. 
a v některém z dalších vydání 
něco o Rojšínu.

Martin Toman
starosta
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V jarním období se 
zastupitelé sešli na řádném 
zasedání v březnu.

tentokrát rozpočtový 
program čítal celkem  
čtyři body.

První bod se jako obvykle 
týkal rozpočtových změn, 
konkrétně 14, 15/2021, 
1, 2, 3/2022. Rozpočtová 
opatření byla schválena 
starostou a následně 
zaslána zastupitelům. 
výdaje jsou navýšeny 
na materiál na veřejné 
osvětlení, na nákup plachty 
do přístřešku v Rojšíně, 
na opravu hasičské tatry, 
dále jsme převedli peníze 
na termínovaný vklad 
a k navýšení došlo také 
na nájemném za klubovnu 
v Rojšíně.

V bodě druhém jsme 
rozebírali prodej pozemků. 
Kupující pozemku 
v katastrálním území 
Brloh uhradí náklady 
spojené s převodem, dále 
geometrický plán, vklad 
do katastru nemovitostí 
a poplatek za vyhotovení 
smlouvy. dále pak na obec 
dorazila žádost Jihočeského 
kraje o darování pozemku 
také v katastrálním území 
Brloh pod Kletí a poplatky 
spojené s vkladem uhradí 
obdarovaný.

Třetím bodem programu 
byl provoz Pošty Partner, 
kdy starosta poslal 
zastupitelům návrh smlouvy 
a další podmínky smlouvy. 
Následovala diskuse 

ohledně vyvázání věcného 
břemene, zda jde provozovat 
poštu jinde než v kampeličce. 
se zástupcem pošty starosta 
projednal všechny dotazy, které 
zastupitelé vznesli. obec Brloh 
má zájem provozovat Poštu 
Partner v Brloze. smlouva 
o provozování bude uzavřena až 
po upřesnění podmínek.

Poslední bod „různé“ zahrnuje 
v první řadě několik žádostí. 
schválili jsme příspěvek 
na materiál, služby a další 
provozní náklady pro 
nevyléčitelně nemocné pacienty 
v hospicu v Prachaticích. 
dále příspěvek na činnost 
sboru dobrovolných hasičů 
s podmínkou, že polovina 
částky připadne na činnost dětí. 
Poslední schválenou žádostí 
je příspěvek na činnost místní 
skupiny českého červeného 
kříže český Krumlov. Naopak 
žádost linky bezpečí na provoz 
dětské krizové linky byla 
většinově zamítnuta.

dalším podbodem k jednání 
byla cesta okolo mlýna. Žadatel 
usiluje o nápravu situace, 
kde došlo k vyježdění části 
příjezdové cesty mimo původní. 
Nyní je vyhotoven geometrický 
plán. Žádný majitel dotyčných 
pozemků však cestu nechce 
směnit. Zastupitelstvo netrvá 
na tom, aby nově zaměřená 
komunikace byla veřejně 
přístupnou komunikací. 

v diskusi jsme se bavili 
o nepěkném vzhledu místního 

kostela, který je v majetku 
církve. starosta řekl, že 
promluví s panem farářem 
o opravě kostela.

dále jeden ze členů upozornil 
na nedostatečné označení 
překážky na místní 
komunikaci okolo družstva 
k dudkům. starosta poptal 
odbor dopravy. ten ale není 
oprávněn určovat dopravní 
značení.

také padl dotaz, jak to 
bude pro další sezónu 
s koupalištěm. Pan Pecha 
navrhuje vyhlásit záměr 
provozování koupaliště 
s údržbou. Bohužel se 
ve vypsané lhůtě žádný 
zájemce nepřihlásil. letošní 
koupací sezonu se o údržbu 
areálu postarají zaměstnanci 
obce.

 vypsali jsme poptávkové 
řízení na opravu zásahové 
tatry. s vítězem bude 
podepsána smlouva a během 
následujících týdnů bude 
vozidlo odvezeno k provedení 
generální opravy.

starosta zahájí jednání 
se zástupcem z úřadu pro 
zastupování státu ve věcech 
majetkových. Předmětem 
bude odkup budovy v Rojšíně 
č. p. 26 (klubovna sdH).

Tomáš Jungwirth 
místostarosta

Z jednání zastupitelstva obce
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Krátký návrat do školky

Tentokrát jsem  
o rozhovor požádala 
někoho, koho v Brloze 
milují ti nejmenší. 
Paní učitelku Danu 
Hamanovou.

 
Odkud paní učitelko 
pocházíte?

Pocházím z českých Budějovic-
ze suchého vrbného.  
Můj tatínek byl Moravák  
a moje maminka ze Šumavy. 
takže já jsem tak trochu 
šumavská a moravská.  
Naši dostali byt v Budějovicích, 
kde jsem se narodila a prožila 
i celé dětství se svou starší 
sestrou. tatínek řešil, jestli jižní 
čechy nebo Morava, protože 
doma to měl hrozně moc rád. 
a jelikož už neměl rodiče 
a maminka ano, právě na té 
Šumavě, padla volba na jižní 
čechy. Nikdy nelitoval.  
Říkával, že si šumavskou 
přírodu zamiloval  
a na Moravu se rád vracel.  

Máte na Moravě stále nějaké 
rodinné zázemí?

Mám. a teď tam máme  
dokonce mladšího syna.  
Michal studoval v Brně  
a našel si odtud manželku.  
oba tam po škole dostali práci, 
takže na Moravě zůstali.  
ale třeba se sem někdy vrátí.  
a mám na Moravě taky ještě 
bratrance, tety a tak dále. 
dokonce tam mám sestřenici 
a tetu, které obě dvě pracovaly 
celá léta ve školce. takže to 
máme možná v genech .

Když jste se pak v patnácti 
rozhodovala, co dál, byla pro 
vás práce v mateřské škole 
jasnou volbou?

ano, jednoznačně. Žádná jiná 
varianta nebyla . už když jsem 
byla v první třídě, tak jsem prý 
paní učitelce řekla, že budu 
jednou pracovat v mateřské 
školce. Já si to teda nepamatuju, 
ale vyprávěli mi to.

Jaká byla vaše studia?  
Bylo to těžké?

ve škole mě to bavilo, teda až 
na jeden předmět, ale k tomu se 
dostanu později. Měli jsme velké 
štěstí na profesory, na které 
ráda vzpomínám. a hlavně jsme 
měli bezvadnou partu – samých 
děvčat. a což teprve na intru, 
tam jsme si užili legrace,  
bylo to moc hezké období.  
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doteďka o sobě s holkama  
víme a navzájem se 
navštěvujeme a povídáme si 
o zážitcích z našich  
studií a o životě. 

tehdy byla v jižních čechách 
ještě jedna pedagogická škola 
v Prachaticích a obě se plně 
naplnily žáky. Pozdější úbytek 
dětí přijímaných do mateřských 
škol způsobil, že potřeba  
nových učitelek se snížila,  
a tím došlo k zavření  
„mé pedagogické školy“.

A jaké byly talentové zkoušky?

Zkoušky byly z tělesné,  
hudební a výtvarné výchovy 
a moc dobře si na tento 
den pamatuji. Já jsem se 
zaměřila na tělesnou výchovu, 
protože mě bavil tělocvik. 
K přijímačkám jsem si 
připravila sestavu s míčem, 
na hudebku jsem zpívala 
tálinskej rybník, na piano  
hrála národní písničky, 
přednášela jsem Ráj domova 
a na výtvarku jsme všichni 
kreslili zátiší s ovocem.  
Ještě nyní si vzpomínám,  
jakou jsem měla trému!  
Jaké ale bylo moje překvapení, 
když jsem nastoupila do  
1.ročníku a dověděla jsem se, 
že se otevírá houslová třída 
a já jsem do ní byla zařazena. 
v patnácti se začít učit hrát 
na housle…Po pravdě řečeno-
byla to hrůza! v této houslové 
skupině jsme byly samé 
začátečnice a jen dvě děvčata 
několik let na housle hrála. 
Kdo má výborný hudební sluch 
a dlouhé prsty pro toho ta hra 
je, ale já jsem trpěla a moje 
poslechové publikum taky. 
Housle mě prostě nechytly, 
i když jsem se snažila sebevíc. 
Pořád si ale vzpomínám,  
jak nám pan profesor Hejda 
z houslí říkával: „děvčata, 
nemusíte hrát na housle, 

nemučte sebe a okolí, ale 
zpívejte vždy a všude.“  
a myslím si, že je to veliká 
pravda.  Když se zpívá, hned  
je veseleji-teda většinou, pokud 
se ten zpěv dá poslouchat .  
a ti nejmenší mají zpívaní rádi 
při každé činnosti, při každé 
hře. ve školce máme i uklízecí 
písničku a hned jde to uklízení 
snáz. Kéž by to fungovalo 
i jinde.

Když jste potom školu dodělala 
a začala učit, byl to šok, 
zklamání nebo nadšení?

Zklamání to vůbec nebylo. 
Bylo to ještě lepší v tom, že 
jsem byla na děti sama, a ne 
za dozoru několika p. učitelek 
a kolegyněk jako to bylo při 
škole. Když jsem se bavila 
s kamarádkama, tak jsme měly 
stejné názory a těšily se na to, 
až si před děti poprvé samy 
stoupneme, protože na praxích 
to byl velký drobnohled. Moje 
první místo bylo ve školce 
v čejkovicích a začátky tam byly 
krásné. Bylo mi devatenáct let, 
spousta dětí a já byla plná elánu 
a očekávání. a jak mě zkoušely, 
hlavně co vydržím… ale to 
prostě tak je, to děti začínajícím 
p. učitelům dělají. Nedávno se 
mi dokonce stalo, že jsem šla 
po Budějovicích a proti mně 
mladý pán. oba jsme se zarazili, 
koukali na sebe a on najednou: 
„Paní učitelka Hamanová… jste 
to vy?“ a já jen dodala: „Fanda“. 
sedli jsme si spolu na kávu, 
povídali a bylo to moc hezké 
povídání a vzpomínání právě 
na mé učitelování v čejkovicích.

A jak jste se pak z Čejkovic 
dostala do Brloha?

Manžel pro nás sháněl 
k zaměstnání byt a z několika 
možností se nám nejvíce zalíbil 
Brloh a jeho okolí. Prostě bylo 
rozhodnuto.

Jak jste vnímala tu změnu 
z města na vesnici?

upřímně to byla změna. ale 
v bytovce ve městě mi vždycky 
chyběla zahrádka a pes. toho 
jsme si pak pořídili hned 
k miminku. trošičku mi ze 
začátku chyběla kultura a to 
„pohodlí“ kolem např. zatápění 
v kotli tam nebylo a zde jsem si 
zatápění ve starém kotli užili 
až až. Kolikrát jsem vydávala 
kouřové clony. a když jsme 
se sem přistěhovali, našemu 
nejstaršímu synovi Járovi 
byly tři měsíce, tak jsem 
vlastně měla o zábavu i vyžití 
postaráno. Bydleli jsme v bytě, 
který patřil družstvu a brzy 
jsme začali stavět, neboť jsme se 
rozhodli, že tady zůstaneme .  
líbilo se nám tady moc – 
zahrádka, pejsek, příroda… 
Parádní bylo, že jsem mohla 
s kočárkem na zahrádku 
a vyjíždět do přírody tak blízko.

Vy jste byla pak dlouho 
na mateřské, že?

Mám tři děti-tři mateřské. 
Když byly nejstaršímu synovi 
dva roky, tak jsme šla hned 
do Brloha do školky, jako 
zástup za mateřskou „k rukám“ 
p. Machové. od ní jsem 
přebírala velké zkušenosti.  
Když jsme dostavěli, tak 
jsem šla zase na mateřskou 
s mladším synem, ten už se 
narodil do nového. 

a pak jsem po mateřské 
nastoupila do školky do  
Nové vsi do malotřídky,  
což pro mě byla škola života.  
Šlo především o to, rozdělit si 
dobře práci, veškeré činnosti 
přizpůsobit dětem dvouletým 
až sedmiletým. Pak se podařila 
třetí mateřská .  tehdy si 
pamatuju, že jsem vydržela 
ve školce do prosince a v lednu 
jsem rodila. dcera říká, že to 
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byla její zásluha, že už tehdy 
poslouchala. No nevím .  
Bylo, co se otáčet, ale děti byly 
zlaté, neskutečně mi pomáhaly 
a šetřily mě. ty starší pomáhaly 
menším. vždycky se ve školce 
někdo najde, většinou holčičky,  
které pomáhají mladším.  
taky tady teď jednu máme.  
ta těžce nesla, když k nám 
přišla holčička z ukrajiny 
a nechtěla si s ní hrát, pořád 
plakala a nikoho k sobě nechtěla 
pustit. Přišla do neznáma, navíc 
po několika dnech, kdy byli 
na ukrajině schovaní. 

Jaká tohle byla, je pro Vás 
zkušenost?

varja se koncem května  
vrátila na ukrajinu, takže ji 
ve školce už nemáme.  
ta situace byla pro nás jiná, 
neznámá. Holčička nám 
nerozuměla, nic nechtěla 
společně dělat. to bylo strašně 
náročné nejen pro nás učitele, 
ale hlavně pro děti a její 
maminku. Musím ale říct, 
že právě děti byly naprosto 
senzační. Musela jsem nechat 
činnost, kterou jsem měla 
připravenou a vysvětlovat 
dětem, proč k nám holčička 
přijela, proč si s námi nechce 
hrát...Chtěly to vědět, 
poslouchaly a dávaly mi otázky. 
a opravdu to byly otázky 
„na tělo“. ty malé hlavičky umí 
přemýšlet.  Byla to pro ně,  
ale i pro mě velká zkušenost. 

Do jaké míry myslíte, že děti tu 
situaci dokážou pochopit?

děti jsou velice zvídavé, dávají 
otázky a hned na ně chtějí znát 
odpovědi. Nevím, do jaké míry 
tito nejmenší dokáží situaci 
v jiné zemi pochopit. sama 
nevím, zda se dá pochopit to, 
co se tam děje. Nezbývá nic 
jiného než si přát, aby to naše 
děti nikdy nezažily! Hodně 

jsem sama v sobě řešila, jakým 
způsobem mám vše dětem 
podat. Nakonec jsme si sedli 
a začali jsme právě rodinou,  
že mamka a taťka jsou doma, 
chodí do práce, děti jdou 
do škol, do školek. dál jsme 
si pak povídali o tom, jak je 
důležité, abychom se mezi 
sebou dokázali domluvit 
a komunikovat spolu.  
a to nejen dospělci, ale i děti 
mezi sebou, protože když se 
nedomluvíme, tak dochází 
k problémům a hádkám. 

A jak „braly“ holčičku 
z Ukrajiny, která sem chodila?

Braly ji úžasně. sledovaly 
ji a velice intenzivně s ní 
prožívaly každou změnu,  
která nastala. Když pak 
najednou zpívala a tancovala, 
všichni na ni koukali a měli 
radost. Bylo pro ně strašně 
důležité, že neplakala, že už 
se mezi ně začlenila. děti 
jsou malé, mají čisté city. 
Bezprostředně něco prožívají 
a jak to cítí, tak to řeknou. 

a teď něco na odlehčení:  
Měla jsem na sobě novou 
halenku a jedna holčička si toho 
všimla se slovy. „Máš novou 
halenku a moc hezkou.“  
Já měla radost, že si někdo  
všiml mé halenky. Chlapeček, 
co stál opodál hned dodal: „Jo, 
to máš, ale je jako pyžamo.“   
Co na to říci? Byla to 
bezprostřední odpověď  
a ta halenka byla pruhovaná.

Pořád Vás baví učit?

ano. Já jsem se v té první třídě 
prostě rozhodla dobře ! 

Změnilo se to hodně ve školce, 
za tu dobu, co učíte?

děti jsou pořád stejné:  
hodné, někdy zlobivé, 

upovídané, zvídavé…a chtějí  
se hlavně cítit v bezpečí.

Především se mění doba. 
Hodně to souvisí s nástupem 
moderních technologií.  
to jim samozřejmě rozšiřuje 
jejich znalosti, přísun 
informací, ale na druhé  
straně nesmí vymizet čtení, 
vyprávění pohádek a příběhů. 
Myslím si, že tohle je moc 
důležité a žádný tablet to 
nespraví. Kéž by toto  
v rodinách vydrželo. Je to 
důležitý základ, nejen pro  
rozvoj paměti, soustředění, 
slovní zásoby… večer se „dá 
zastavit čas“ a u té pohádky  
se přitulit, zklidnit, udělat si čas 
jeden pro druhého a společně 
si povídat nejen o pohádce, 
o čemkoliv.

Myslíte, že si rodiče ten čas 
udělají méně než dříve?

Řekla bych, že tak napůl.  
Já teda nevím. taky by mě 
to samotnou zajímalo, kolik 
rodičů dětem čte, kolik rodičů 
si dokáže udělat na děti čas.  
Z mého okruhu vím, že rodiče 
čtou poměrně dost, hodně 
vypráví a podnikají výlety, 
společně tráví každou volnou 
chvilku. Jsem ráda, že třeba 
i mému vnoučkovi syn se 
snachou každý den čtou. to, 
co je pak u dětí, kterým se čte 
znát, je opravdu rozvitější slovní 
zásoba a všeobecný přehled.  
Mám radost, když děti znají 
naše národní pohádky. 
Když začneš vyprávět třeba 
Budulínka a najednou zjistíš, 
že ti děti radí, to je nádhera. 
ale pak je mi trošku líto, když 
vidím, že někdo mlčí, neví, 
nezná. ono je třeba i zajímavé 
pozorovat, když si děti vezmou 
tady ve školce knížku, jako 
„čtou“ a perfektně si vymýšlí, 
fantazírují. ať je doba, jaká 
chce, je potřeba to moudro 
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našich rodičů i prarodičů 
„posílat“ dál. vrátí se nám to,  
co jsme do dětí vložili. většinou. 
takže za mě bych byla ráda, 
kdyby tohle nevymizelo.

Myslíte si, že se změnil  
přístup rodičů ke školce?

Myslím si, že přístup ke školce 
se nezměnil. Ráda uvítám větší 
komunikaci ze strany některých 
rodičů. dialog učitele a rodiče 
je velice důležitý. Rodiče, když 
něco potřebují, nebo se jim 
něco nelíbí, nebo mají nějaký 
nápad, připomínku, ať přijdou 
a společně můžeme řešit různé 

situace. vždycky je to o té 
domluvě a komunikaci. 

Neměla jste někdy  
ze své práce pocit vyhoření?

Právě naopak. Já měla před 
časem zdravotní problémy 
a strašně jsem si přála, abych 
se mohla zase do práce vrátit. 
Práce byla pro mě takový 
životabudič a hnací motor. 
a když jsem se do školky vrátila, 
tak jsem byla šťastná. Je pravda, 
že někdy byly dny ve školce 
náročnější, toho „radostného 
řevu“ bylo dost  a to je pak 
potřeba vypnout, naordinovat si 

doma 15 - 20minut klidu.  
ale to říká každý učitel. 

Jak Vás poslouchám, tak 
vaše práce je i vaším velkým 
koníčkem. A co Vaše další 
koníčky, najde se něco?

Jednoznačně procházky se 
psem a s manželem do přírody. 
Příroda tady kolem je nádherná, 
zvlášť Jaroně. a pak zahrádka, 
kytky. Když mi to kolem domu 
roste a kvete, z toho mám 
opravdu radost. taky mám moc 
ráda zvířata. od té doby,  
co jsme se sem nastěhovali, 
tak máme už třetího pejska 
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a dvacetiletou želvu.  
taky mám ráda čtení, dřív 
křížovky a sudoku. ale teď je 
mou největší radostí a koníčkem 
tříletý vnouček Míša.

Libí se Vám v Brloze? 

ano líbí, jsem tady šťastná, 
jsem tu ráda. teda až na ty 
povodně. to byla hrůza, ale 
to prostě neovlivníte. Špatné 
zprávy zrovna včera vystřídala 
zpráva radostná. Našemu 
sousedovi se po několika dnech 
„rozchodila sušička“. Přes 
tu smůlu je třeba radovat se 
z maličkostí. až na ty povodně 

musím říci, že jsme tady 
spokojení. Máme dobré sousedy 
a přátele.

Chtěla byste ještě něco dodat 
na závěr?

Chtěla bych dodat, že bych si 
moc přála, aby lidi byli zdraví, 
byli k sobě tolerantní a aby se 
mezi lidmi nevytrácela pokora. 
aby i z maličkostí měli radost 
a důvod k úsměvu, zvlášť 
v téhle době. samozřejmě, 
když si člověk něčím projde, 
pak se nesměje, ale pořád tam 
něco uvnitř musí být, co nám 
pomůže. třeba na těch dětech 

ve školce to vidíš. Někdy se 
stane, že nemáš den, máš trable, 
ale přijdeš sem a zapomeneš 
na všechno, protože děti tě 
z toho dostanou. ale to umí jen 
ony, protože se dokáží radovat 
z přítomného okamžiku, a proto 
má pro mě obrovský smysl tuhle 
práci dělat. 

Paní učitelko, mockrát Vám 
děkuji za milý rozhovor a přeji 
Vám do dalších let mnoho 
maličkostí, které Vám budou 
přinášet úsměv na rtech.

asi už k vám prosákla informace, že před jistou dobou česká pošta nabídla obci provozování 
Pošty Partner v naší obci. Co to je Pošta Partner? Je to situace, kdy státní podnik česká pošta 
poskytuje poštovní služby v místě prostřednictvím externího partnera. v tomto případě tedy 
budeme oním partnerem my, obec Brloh a to ve stávajících prostorách budovy Kampeličky 
na adrese Brloh č. 148. Změnu prakticky nepocítíte, na přepážce si zařídíte téměř stejné věci 
jako doposud (krom některých bankovních služeb, více informací naleznete na www.csob.cz). 
Po několika týdnech se nám navíc podaří rozšířit i počet provozních hodin pro veřejnost.  
K jedné změně přecejen dojde, nebudeme již na poště prodávat noviny a časopisy, neboť toto 
nabízí prodejna Jednoty. Naopak časem vám nabídneme jiný sortiment zboží a služeb. 

Začínáme druhého srpna a na přepážce se na vás bude těšit paní veronika Mikešová (znáte ji 
z knihovny). do budoucna počítáme s tím, že byste některé úkony (platby vody, poplatků apod.) 
vyřešili právě na poště. o tom však budete včas informováni. dám ještě malou ochutnávku toho, 
co připravujeme: plánujeme sestěhování pošty na obecní úřad, abyste vše měli hned po ruce. 
vyřídíte tedy u nás na jednom místě vše úřední od svatby po vánoční přání  a to s největší 
pravděpodobností od nového roku.

věřím, že uvítáte rozšíření pracovní doby pobočky pošty a že změna provozovatele  
bude ku prospěchu vám, našim občanům.

S přáním příjemného dne se loučí

Markéta Tanzerová

Martin Toman 
starosta obce BRloH 

tel. 607 643 202, www.obecbrloh.cz

 Pošta v Brloze
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Březen je tradičně již třináct 
let měsícem čtenářů. Z měsíce 
čtenářů, kvůli covidu,  
sice ještě nic moc nebylo,  
ale v dubnu jsme si to  
v knihovně vynahradili. 

Během téměř celého dubna  
mohli čtenáři chodit do knihovny 
a půjčovat si knihy s pomocí 
KOLA ŠTĚSTÍ, na kterém bylo 
připraveno dvacet čtyři indicií, 
zvlášť pro dětské a zvlášť pro 
dospělé čtenáře, které pomohly 
čtenářům vybrat si knížku. 
Mnozí se tak dostali ke knihám, 
které by si „normálně“ nepůjčili 
a byli objeveným žánrem nebo 
spisovatelem natolik okouzleni, 
že začali vybírat knihy  
i v jiných regálech, než  
v jakých vybírali doposud. 

děti jsou opravdu vděční diváci 
a posluchači, neskutečně zvídaví 
a otevření, a proto jsme pro ně 
každý jarní měsíc v knihovně 
připravili nějaký zajímavý 
program.

od března začala navštěvovat 
knihovnu se svými 
ANGLICKÝMI HODINKAMI 
Christina McKellar. Na každou 
hodinu vybrala jednu anglickou 
knihu pro malé děti, protože 
program byl určen pro ty 
nejmenší od 3 do 6 let. Knížku si 
děti s Christinou vždy přečetly, 

naučily se nová slovíčka a pak 
měly tvořivou chvilku, kdy 
mohly vypnout hlavičky, něco si 
vyrobit, a přitom si zopakovat, 
co se ten den na hodině naučily. 
Nejlepší na tom bylo, že děti 
se potkaly s rodilou mluvčí, 
která na ně hodinu mluvila 
anglicky!  Christina nabídla 
navíc pořádání těchto hodin 
knihovně zadarmo. vybírali jsme 
však dobrovolné vstupné, ze 
kterého jsme nakoupili anglické 
knihy do knihovny, které si 
můžete přijít vypůjčit. Hodí se 
jak na čtení s malými dětmi, tak 
i na čtení pro starší děti, které 
se potřebují v angličtině trochu 
procvičit. Děkuju moc Christino 

za Tvoji ochotu, kreativitu 
a nadšený přístup k výuce,  
který děti baví, inspiruje 
a povzbuzuje do dalšího 
prohlubování angličtiny.  
Děti si na tvých hodinách 
angličtinu zamilují a přestanou 
z ní mít strach. Protože je to  
přece bezva! doufám, že v září 
na tyto hodinky navážeme.  
vše se včas dozvíte. ale pozor! 
Místa je třeba zamluvit si včas, 
protože je vždy plno.

Po dvou letech se konečně 
podařilo uskutečnit BESEDU 
PRO DĚTI, kterou naplánovala 
již má předchůdkyně, ale covid 
tomu bohužel nepřál. 

Pozvání do knihovny
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1. dubna zavítala do knihovny 
autorka knih pro děti a mládež 
paní Petra Martišková, která si 
pro děti z první, druhé a třetí 
třídy připravila program ke své 
knize Hastrmanka evelínka 
a kouzelná rybka. Provedla  
děti cestou vzniku knihy, 
počínající jejím nápadem 
a končící ve chvíli, kdy se kniha 
dostane ke svým čtenářům. 
Program byl zaměřen na třídění 
odpadů a zamýšlení se nad tím, 
jak se k přírodě chováme.  
setkání bylo velmi inspirativní, 
jak pro budoucí spisovatele ,  
tak pro ty ostatní. osobně se 
přiznám, že jsem od začátku 
dubna do pusy nevzala žvýkačku, 
protože když si představím, 
za jak dlouho se v přírodě 
rozloží… přejde mě chuť. 

Před velikonocemi přijela 
do knihovny WENDY BÍLKOVÁ 
S JARNÍM TVOŘENÍM. Plstili 
jsme z ovčí vlny. Paní Bílková 
měla připravené nějaké vzory, 
ze kterých děti mohli vybírat, 
ale ty nakonec popustily uzdu 
svojí fantazii a navymýšlely si 
zvířátka, jaká mají nejraději. 
Protože bylo krásné počasí, 
sluníčko příjemně hřálo a my 
nechtěli být zalezlí vevnitř 
v knihovně, plstili jsme nakonec 
na schodech ke kostelu a jako 
podložky, abychom si jehlou 
nepropíchli nohu, nám posloužily 

vyřazené knihy. (všechny to 
přežily!) Na výrobky dětí se 
můžete podívat sami. 

Jaké téma z naučné literatury 
děti zajímá a baví nejvíc (alespoň 
co mohu hodnotit podle našich 
brložských čtenářů)? Jsou to 
dINosauŘI! a to bez ohledu 
na to, jestli se jedná o holky 
nebo o kluky. takže jsem si 
řekla, že by bylo fajn, tohle téma 
dětem zprostředkovat formou 
nějaké besedy nebo setkáním 
s opravdovým paleontologem.  
ale ouha! sehnat odborníka, 
který by přednášel pro děti 
o dinosaurech a měl dobrý 
dojezd do Brloha, není až tak 
jednoduché. skoro omylem  
jsem však narazila na programy, 

které pořádá Jihočeské muzeum  
v českých Budějovicích,  
tzv. muzejní kufříky, a pozvali 
jsme si sem paní Lucii Líkařovou, 
která dětem vyprávěla, sice  
ne o dinosaurech, ale  
O DOBĚ LOVCŮ A SBĚRAČŮ. 
Z hodinové besedy se nakonec 
stala beseda dvouhodinová, 
během které se toho děti strašně 
moc dozvěděly, a hlavně si toho 
strašně moc samy vyzkoušely!  
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Paní líkařová jim půjčila  
do ruky pravěké nástroje,  
které naši předci používali. 
Mohly si vyzkoušet vydělávání 
jelení kůže, oblečení z jelenice  
na zimu i léto a taky si zkusily,  
že rozdělávání ohně není  
žádná legrace. Nikomu se  
nám to nepodařilo .  
Nabídka muzejních kufříků  
je opravdu pestrá a pořád  
se rozšiřuje, takže pokud  
bude zájem, můžeme  
uspořádat další setkání.

Poslední host před prázdninami 
zavítal do knihovny na konci 
května. Byla to znovu autorka 
knih pro děti, paní Markéta 
Vítková, která v roce 2015  
napsala knihu Narozeninová 

kočka, ke které pro děti  
pořádá ve spolupráci se 
světluškou besedy o tom, 
JAKÉ JE TO BÝT NEVIDOMÝ. 
Kniha Narozeninová kočka 
vypráví o příhodě, kterou 
zažili její dva synové se svým 
dědečkem, který ve čtyřiceti 
letech nečekaně oslepl.  
dědeček a kluci se rozhodnou, 
že koupí babičce k narozeninám 
kočku. vybrat kočku, když 
nevidíte, není ale tak jednoduché! 
Na této jednoduché příhodě 
paní vítková vykreslila nesnáze, 
které na nevidomé číhají kolem 
nás. Při besedě se děti dozvěděly 
strašně moc zajímavostí ze světa 
nevidomých a samy si mohly 
vyzkoušet, jaké to je… nevidět. 
dostaly do ruky slepeckou hůl, 

zavázali jsem jim oči a ony 
musely najít cestu nebo se 
zavázanýma očima popsat  
papír a nakreslit obrázek.  
Paní vítková dědem ukázala 
slepecký kalendář, slepecké 
písmo, šablony na určování 
bankovek… Nakonec se to  
opět zvrhlo a byli jsme tady skoro 
dvě hodiny. Je skvělé, že děti  
se mohly blíže seznámit se 
světem nevidomých, protože 
opravdu nikdo z nás neví, jak je 
to někdy obtížné, a hlavně co 
nás v životě může potkat. Pokud 
vás příběh dědy a jeho vnuků 
zaujal, můžete si knížku vypůjčit 
v knihovně. Zakoupili jsme 
i speciální vydání knihy s Cd 
a s ukázkami Braillova písma 
a úkoly. Markéta Tanzerová



13

Zpravodaj obce Brloh  |  číslo 2  |  2022

Nové knihy

BELETRIE PRO DĚTI

Cobb, Amelia

 –  eMa a JeJí KouZelNá Zoo:  
RoZPustIlá PaNda      

Coenen, Sebastian

 –  víteJ Na stavBě: JaK se staví doMy, 
Mosty, tuNely  

Gecková, Iva

 –  lIŠKa ŠIŠKa u doKtoRa  

Griffiths, Andy

 –  91 PateR; 104 PateR

Malý, Radek 
 –  RoZáRa a čeRNý PetR čIlI,  

o větRNýCH MlýNeCH

Parvela, Timo 
 –  KePleR62   

Reider, Katja 
 – PŘíBěHy o HŘíBateCH

Santiago, Roberto 
 –  ZáHada usíNaJíCíCH RoZHodčíCH; 

ZáHada sedMI Gólů do vlastNí 
BRaNKy

NAUČNÁ LITERATURA PRO DĚTI

Fenyková, Šárka 
 –  vŠeCHNo lítá, Co PeŘí Má I NeMá

KNIHY V ANGLIČTINĚ PRO DĚTI

Carle, Eric 
 – tHe veRy HuNGRy CateRPIllaR

Horáček, Petr 
 – sIlly suZy Goose

BELETRIE PRO DOSPĚLÉ 

– ROMÁNY

Bomann, Corina 
 – PaNí Ze seveRu       

Bowman, Valerie 
 –  loKaJ a Já; NeodolatelNý NIčeMa

Geissinger, J. T.    
 –  taJu PRo teBe       

Lednická, Karin 
 –  ŽIvotICe: oBRaZ (Po)ZaPoMeNuté 

tRaGédIe             

Martinez, Aly 
 –  PsáNo s lítostí; PsáNo s NaděJí       

Quinn, Julia 
 –  FaleŠNá MaNŽelKa

Segovia, Sofía 
 –  ŠePot včel

Serle, Rebecca 
 –  Za Pět let

Wilková, Scarlett 
 –  aŽ uvIdíŠ MoŘe

– DETEKTIVKY, THRILLERY

Hutchison, Dot 
 –  odBočKa v lesíCH   

Karolová, Kateřina 
 –  čoKoládovNa: Zlatá léta   

Minier, Bernard 
 –  lov

Nesbo, Jo 
 –  sPasItel

Regan, Lisa 
 –  NečeKaNé PŘIZNáNí

 

NAUČNÁ LITERATURA PRO DOSPĚLÉ

Špitálníková, Nina 
 –  MeZI dvěMa KIMy: Na studIíCH  

v KldR

Woehlk Appel, Verena 
 –  HáčKovaNá ZvíŘátKa

Roznáška knih
obecní knihovna v Brloze nabízí čtenářům, kteří se nemají možnost dostat do knihovny 
kvůli chybějícímu bezbariérovému přístupu, roznášku knih až domů.

Pokud o tuto službu máte zájem, kontaktujte knihovnu na tel. 380 745 065  
nebo prostřednictvím e-mailu knihovna@obecbrloh.cz.
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Základní škola 
a Mateřská škola Brloh

Jarní Zprávičky Ze Školičky

Jak jsme jaro přivítali

Jak jsme jarně tvořili v obou třídách

Hned v úvodu jarních zpráviček 
začnu otázkou, kterou děti 
dostaly v polovině května: 

Co ti dělá radost? 

Evička: 
–  Radost mi dělá, že je jaro, 

že jsou na světě kytičky 
a včeličky s motýlkama 
a beruškama

s touto odpovědí souhlasíme. 
Jara jsme se nemohli dočkat, 
jaro nám dodává tolik 
potřebnou energii. 

a jak jsme si užili jara ve školce? 
Zde máte k nahlédnutí několik 
fotografií.

Svátky jara – Velikonoce  
jsme prožívali opět tvořivě. 

Naučili jsme se několik koled, 
abychom si neudělali ostudu  
při koledování. 

třídy jsme si vyzdobili 
papírovými slepičkami 
s kuřáky, vajíčky a jarními 
kytičkami. Fukance jsme  
vesele vymalovali a ve třídě 
starších dětí přibyli zajíčci 
z vajíček. a jaké bylo pro nás 
přichystáno překvapení? Paní 
veselá dětem udělala kuřátka, 
zajíčky a vajíčka. Posíláme jí 
velké poděkování. 
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druhou květnovou neděli měly 
naše maminky a babičky svátek, 
a tak jsme si pro ně připravili 
tanečky, písničky a říkadla 
s pohybem. samozřejmě jsme 
jim vyrobili i dárečky, abychom 
jim udělali radost. 

ve třídě Kuřátek jsem zadala 
dětem otázky: 

Jaká je tvoje maminka,  
co umí, co dělá? 

Zde máte jejich odpovědi: 

Vašík: 
–  Moje máma doma cvičí.  

a je všechno nej, nej…

Růženka: 
–  Moje maminka taky cvičí 

a moc ji miluju, protože se 
k sobě můžeme tulit. a taky 
můžeme spolu spinkat.  
a vaří mi jídlo – krupicovou 
kaši a ta mi moc chutná.

Pája: 
–  Maminka

Lotynka: 
–  Maminka si se mnou hraje 

a taky žehlí a taky si se mnou 
maluje.

Honzík: 
–  Mamka mi dělá kakajíčko, 

maminku pusinkuju.

29. dubna k nám do školky 
zavítali čarodějové 
a čarodějnice z druhé kategorie 
čarodějů. 

ukázali nám, jak se vaří různé 
lektvary a jak se správně 
čaruje za doprovodu zaříkadel 
a zvučných písní pod vedením 
lady čarodějnice Jarušky 
loškové. Škoda, že nám to 
čarování taky tak nejde  ! 

Emička B.: 
–  vaří mi polívku kašičkovou.

Danielek: 
–  Maminka je hodná. Když 

zlobím, tak se mi maminka 
nelíbí.

Emička J.: 
–  Maminka má nejradši 

narozeniny a vaří zelí,  
mlíčko a okurku.

Vojtíšek: 
– Maminka má miminko.

Varja: 
–  Moje máma se jmenuje Káťa.

Renatka: 
–  Babička se jmenuje Jana,  

má černé vlasy, má hnědé  
oči a černé řasy. Babička  
je hodná.

Davídek: 
–  Moje maminka umí kreslit 

traktora, hraje si s náma  
a vaří dobře.

Johanka: 
–  Má stejné vlasy jako já. umí 

uvařit rizoto. Mám ji ráda.

Verunka: 
–  Budí mě. Je milá a už asi 

žádná.

Nelinka: 
–  Maminka je hodná, vaří kaši 

a brambory. si se mnou hraje.

Žofinka: 
–  Mamka umí vařit. umí piškoty 

a má ráda piškoty a banán.

Eliška: 
–  Je hodná, umí vařit, vařím 

s mamkou. Ráda uklízí. 

ve třídě Koťátek děti dostaly 
„malý testík“ o své mamince 
a některé odpovědi nejsou 
vůbec publikovatelné.

Kolik je mamince let:  
5, 8, 50… 
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Školní rok pomalu končí.  
obě třídy ještě čeká závěrečná 
besídka, na které ukáží, co se 
naučily, co je bavilo. Pásmo 
tanečků, písniček a básniček. 
Nejstarší děti mají pro nás 
připravenou dramatizaci 
veršované pohádky: červená 
karkulka. a těch vlků, co tam 
bude! Na závěr se rozloučíme 
s našimi předškoláky.  
letos odchází do školy deset 
šikovných „žáčků“:  
pět holčiček a pět chlapců. 

 
Karel Čapek 
Naše dětičky mají ručičky –  
a ty musí stále něco dělat. Naše 
děti mají nožičky – a ty chvilku 
nepostojí, stále by chtěly běhat 
nebo alespoň chodit.  

a kromě tělíček mají děti také 
hlavičky, které myslí, povídají,  
dívají se, prostě vnímají celý 
okolní svět. 

Právě tihle předškoláčci 
se „VE SVĚTĚ URČITĚ 
NEZTRATÍ“.

a ještě mám pro vás jednu 
perličku, neboť platí  
„s ÚsMěveM Jde vŠeCHNo 
líP“.

Paní učitelka povídá dětem: 
„Mňam. děti, dnes máme 
rajskou omáčku k obědu.  
to si dáme do nosu.“ 

Lotynka:  
„Né, do nosu né! do pusinky  
a do bříška.

Za Kuřátka a Koťátka
Dana Hamanová

Co maminka často říká:  
ukliď si, nekřič, dej pokoj…

Maminka se zlobí, když: 
Neuklízím, křičím, peru se se 
ségrou…

Mám rád/a svou maminku, 
protože:  
Je hodná, milá, usměvavá, dobře 
vaří, stará se o mě, hraje si se 
mnou… 
 
 
26. května nás ve školce 
navštívila paní spisovatelka 
Markéta Vítková. 

Nejprve dětem vyprávěla 
o své práci a průběžně dětem 
zadávala otázky. Pak dětem 
ukázala své knížky a největší 
debata skončila u dinosaurů. 
Některé otázky a jejich odpovědi 
jsem stačila zaznamenat a máte 
je také k nahlédnutí: 

„DĚTI, KDE MŮŽEME  
NAJÍT DINOSAURY“?  
v knihách, ve filmech, 
v pohádkách, na tričkách…

Šimonek: ve vymejšlích.

„DĚTI, A KDY ŽILI 
DINOSAUŘI“?  
Před 100, 130, 150, 190 lety…
stejně je lidi vystříleli…

Toníček: Před 1 000 lety.

Matyášek: Před 2 000 000 lety. 
Byl novověk – já to zjistil.

„A JAK BYLI DINOSAUŘI 
VELCÍ“? 

Jako panelák, jako stromy, jako 
domy…

to byly o hodně lepší odpovědi, 
než kolik je mamince let . 

Beseda byla velice poučná a děti 
si ještě dinosaury vyrobily. 

v příštím čísle Zpravodaje 
se dovíte další odpovědi, 
co dělá dětem radost. 

a co dělá  
radost vám? 

užijte si letní dny, 
načerpejte hodně sil 
a v září zase aHoJ!
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Ten, kdo si v Brloze koupil 
kytičku měsíčku lékařského, 
přispěl do tradiční sbírky,  
jejíž výtěžek pomůže v zápase 
se zhoubnými nádory.  
Letošní ročník probíhal  
11. května 2022.

děvčata ze zdravotnického 
kroužku ve složení terezka 
tomanová, terezka Kadlecová, 
Monika lošková, anička 
Hakrová, Kačenka Jakešová, 
valča Švarcová, lucinka 
Hüterová a Michalka 
Jungwirthová se rozdělila 
do dvou skupin a chodila dům 
od domu a kytičky každému 
nabízela. většina si kytičku 
ráda koupila (někteří na nás už 
čekali), ale našli se i tací, kteří nás odmítli. ale i přesto jsme za dopoledne prodaly všech 400 kytiček.

Poděkování patří děvčatům z kroužku, vedení školy, které nám děvčata uvolnilo, paní Horní, která nám 
50 kytiček prodala v artypě, zaměstnancům sítí a vám všem, kteří jste si kytičku koupili, a tak přispěli 
ke zdárnému výsledku.

Děkuji Anna Karlová

Inzerce

Den proti rakovině
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Vedení školy děkuje paní učitelce Anderlové za vedení kroužku zdravotníků a blahopřeje 
ke krásnému umístění našich dvou družstev na prvním a druhém místě v okresním kole 
a k postupu prvních do krajského kola.

Zároveň děkujeme: M. Jungwirthové, M. Loškové, T. Kadlecové, K. Jakešové, L. Hütterové 
z prvního družstva a A. Hakrové, T. Tomanové, V. Švarcové, K. Cábové a V. Hüttnerové 
z druhého družstva.

Poděkování a blahopřání

Stanislava Hlaváčková

Po covidové době bylo obtížné obnovit pravidelnou činnost zdravotnického kroužku. Při podzimním 
prodeji kytiček mě děvčata přemluvila, abychom se na kroužku scházeli. Jejich zájem mě potěšil, 
nechtěla jsem je zklamat, proto jsme s vedením školy hledali v rozvrhu vhodný den pro naše schůzky.  
vzhledem k osobním možnostem jsem se rozhodla, že obnovím kroužek jenom pro 8. a 9. třídu a že 
se budeme scházet jedenkrát za čtrnáct dní. Začali jsme s výukou až v prosinci, sem tam kroužek 
z důvodů prázdnin odpadl, a tak jsme si nestihli vše zopakovat. Když se přiblížil čas okresní soutěže, 
děvčata bez zaváhání řekla, že se soutěže zúčastní.  
16. května soutěžila v okresním kole Hlídek mladých zdravotníků dvě družstva:  
1. družstvo:  Jungwirthová M., lošková M., Jakešová K., Hüttnerová v., Kadlecová t. – 1.   místo 

a postup do krajského kola
2. družstvo: tomanová t., Švarcová v., Hakrová a., Hüttnerová l., Cábová K. – 2. místo

v krajském kole, které se konalo 31. května v Písku, obsadila děvčata 5. místo. Rozhodně to 
není zklamání a já velice oceňuji jejich šikovnost, elán a zájem o práci v kroužku. děvčata jsou 
bezproblémová, já se na setkání s nimi vždy těšila, protože mi dodávala sílu a energii. 

děvčata, děkuji vám za aktivitu a za reprezentaci naší školy i obce. děkuji také vedení školy 
i pedagogům za podporu našeho kroužku a za vlídnost, se kterou mě přijímají.  
děkuji také naší Ms ččK, která nás, podle svých možností, finančně podporuje.

v letošním roce se loučíme s t. Kadlecovou a t. vackovou, které vychází ze školy a které chodily 
do kroužku od 3. třídy. vždy byly aktivní a pomohly vyhrát mnoho soutěží. I vám, terezky, moc děkuji, 
nezapomeňte na nás a ať se vám v dalším studiu i v životě daří.

Marie Anderlová

Mladí zdravotníci

Informace obecního úřadu

splatnost vodného za období od 1. září 2021 do 31. srpna 2022 bude od 1. října 2022  
do 30. listopadu 2022. Cena vodného je 20,80 + 10 % dPH. Cena stočného je 17,90 + 10 % dPH.

Odečty vodoměrů proběhnou během srpna. odečty vodoměrů bude provádět pověřená 
pracovnice paní Jiřina Gründl z Brloha. Žádáme občany, aby umožnili přístup k vodoměrům 

a zajistili vyčištění šachty (odstranili pavučiny, uhynulé hlodavce a případně odčerpali vodu). 
v případě nezastižení je potřeba si domluvit náhradní termín na tel. čísle 723 202 659. termín 

odečtu konkrétního domu domluvíte na uvedeném tel. čísle s paní Gründl.
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Markéta  
Urbanová

Simona  
Drhová

Sebastian  
Trapl

Veronika  
Rončáková

Vítání občánků

Společenská kronika

Při letošním jarním vítání občánků jsme v obřadní síni obecního úřadu v Brloze  
uvítali do života čtyři miminka. Jednoho chlapce a tři děvčata. Přejeme dětičkám,  
aby se jim v naši obci líbilo a spokojeně vyrůstalo a také rodičům hodně spokojenosti  
s výchovou dětí.
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děkujeme sdH Brloh a všem občanům, kteří doprovodili Františka Jiřičku na jeho poslední cestě. 
děkujeme všem, kdo s námi sdíleli bolest a smutek z jeho odchodu i za slova útěchy.

Blahopřání
jubilantům

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme  
a přejeme do dalších let hodně štěstí a spokojenosti. 

ať prožijete další léta ve zdraví, s úsměvem na tváři, v pohodě,  
v blízkosti svých příbuzných, přátel a známých.

duben Marie Boudová 81 let Brloh 

 Marie Burdová 88 let Brloh

 Růžena Filipová 90 let Brloh

 Vojtěch Tanzer 85 let Janské Údolí 

 

Květen Anna Brožová 80 let Brloh

 Jiřina Salzerová 83 let Brloh 

 Jaroslav Jakeš 75 let Brloh 

   

červen Anna Jakešová  82 let Brloh

 Anna Sixlová  75 let Brloh

 Petr Halgaš  81 let sedm Chalup

 Jan Hrubeš  84 let Brloh

 Jan Klement  70 let Brloh

Rodina Jiřičkova

děkuji vám všem, kteří jste se přišli 5. května rozloučit  
s mým manželem Janem anderlem.  
děkuji za to, že jste s námi sdíleli bolest a smutek  
z jeho odchodu, za květinové dary i za vřelá slova útěchy. 

Marie Anderlová
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tento rok vyšel termín májky 
ideálně na sobotu, takže si 
nikdo nemusel zařizovat 
v práci volno a mohli jsme se 
na přípravu sejít už dopoledne. 
Jako zázemí pro případ 
špatného počasí jsme využili 
nový přístřešek na kontejnery 
a tím nám odpadlo složité 
stavění stanu, který jsme stejně 
ve většině případů nepoužili. 
Příprava se ovšem nesmí 
podcenit, protože hledat zázemí 
v pršce už je potom pozdě.

Po loňské pauze jsme se 
rozhodli, že musíme vyměnit 
celý strom. vyrazili jsme 
hned po obědě a přes mírné 
komplikace se vše povedlo 
včas. Přesně v 18:00 jsme 
byli se stromem na značkách 
a pomocí bagru jsme MáJKu 
postavili. tím ovšem program 
nekončil. Po setmění byl totiž 
naplánovaný laMPIoNový 
PRůvod. Než se setmělo,  
tak si děti opekly buřty, zahrály 
si pár her a mohli jsme vyrazit. 
Proti poslednímu ročníku 
jsme měli jedno vylepšení, 
nechali jsme si totiž vypnout 
veřejné osvětlení, aby ty krásné 
lampiony opravdu vynikly. 

Myslím, že se akce povedla.  
Každý byl rád, že se zase 
můžeme po dlouhé době 
normálně sejít. Chtěl bych 
poděkovat všem, kteří se 
podíleli na přípravě májky 
a vlastně i celého dne, včetně 
průvodu. Příští rok budeme  
30. dubna opět na značkách.

Ohlédnutí za kulturními akcemi

Ochotnická zábava

Běžný termín našeho plesu se opět díky CovIdu nepodařilo dodržet. Pro letošní rok jsme  
to ovšem nevzdali a rozhodli se vybrat jiný termín. Nakonec jsme vybrali 1. dubna a ne,  
nebyl to apríl  . Nejednalo se tedy o klasický ples, ale o zábavu. Nicméně vše ostatní  
bylo vlastně zachováno – kapela, tombola i hlavní cena. 

Po tak dlouhé pauze jsme doufali, že přijde alespoň pár lidí. a musíme vás pochválit,  
tedy alespoň ty, kdo dorazili. Jak to bylo dál, to už každý zná, takže to není potřeba popisovat. 

Za nás doufáme, že v roce 2023 bude možné udělat ples v běžném lednovém termínu.  
děkujeme všem za účast a budeme se těšit u nějaké další akce.

Stavění máje a lampionový průvod

Za SDH Brloh  
Václav Pecha

Za Ochotnickou jednotu  
Václav Pecha
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Protože na letošní rok připadá 650. výročí od první písemné zmínky o Rojšíně, rozhodli jsme se 
promítání fotografií s panem Petrem Hudičákem z fotoateliéru seidel věnovat právě Rojšínu.  
Místní mohli přinést fotografie z Rojšína a okolí, které májí doma a společně jsme je promítali 
na plátno a diskutovali nad nimi, kdo kde je, k jaké události se vážou atd. Promítání bylo 
zajímavé hlavně pro místní usedlíky a pamětníky, kteří si tak měli možnost ledacos připomenout 
a zavzpomínat.  I přes účast, která nebyla taková, na jakou jsme se připravovali, si myslím, že se 
setkání povedlo a bylo pro ty, kteří dorazili příjemně strávenými chvilkami.

Promítání fotek z Rojšína a okolí

Setkání s důchodci

Za kulturní komisi 
Markéta Tanzerová

Po dvouleté covidové pauze 
jsme se  tentokrát v jarním 
termínu sešli na tradičním 
setkání seniorů. Po kulturním 
představení místních zpěváčků 
pod vedením Kláry Remsové, 
tanečku děvčat ze základní 
školy pod vedením anny 
Karlové a přípitku s krátkým 
proslovem pana starosty, 
následovala volná zábava. Alena Bombalová

K tanci i poslechu nám hrála 
skupina K- Club. I přes letošní 
malou účast věříme, že se 
všichni skvěle bavili, popovídali 
si, zazpívali a zatančili a těšíme 
se za rok na další setkání.
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Dne 13. května v pátek 
uvedla místní Ochotnická 
jednota premiéru divadelní 
hry „Doktor v domě“ podle 
anglického spisovatele 
Richarda Gordona.  

datum premiéry, tedy v pátek 
třináctého, byl naprosto 
symbolický.  Protože: 
začali jsme zkoušet – přišel 
lockdown. Začali jsme zkoušet 
po lockdownu – přišel další.  
Začali jsme zkoušet 
po lockdownech – oznámila  
jedna z představitelek,  
že ze studijních důvodů 
nemůže, další představitel,  
že zase z pracovních.  
sehnali jsme náhrady.  
dva měsíce před premiérou 
oznámila další představitelka 
jedné role, že z rodinných 
důvodů se do dané role nehodí. 
Nová náhrada prokázala 
vynikající kvality a do premiéry 
roli zvládla. takže konec dobrý, 
všechno dobré. dobré je i to,  
že díky těmto „komplikacím“  

se naše sdružení rozrostlo  
o několik kvalitních členů.

Hraní pro jaro skončilo,  
ale na podzim chystáme  
několik představení mimo 
Brloh. a zdali si jednou 
zahrajeme i v Brloze? Ještě 
nevíme. doufám, že již další 
lockdowny nebudou a v příštím 
roce se budeme moci pochlubit 
další premiérou.

Jako režisér chci touto formou 
poděkovat všem členům našeho 
sdružení, hercům i těm, kteří 
zajišťovali zázemí, za nasazení, 
úsilí a v závěru i za pohodu, 
se kterou hráli a obstarávali 
hudbu, nápovědu i obsluhu 
diváků.

Za ochotnickou jednotu 
pak děkuji všem divákům 
za vytvoření pohodové 
atmosféry, která ke kvalitě 
představení podstatnou měrou 
přispěla.

Doktor v domě

Libor Lev
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Po dlouhé době nemožnosti 
se scházet, se podařila opět 
beseda na zajímavé téma.  
19. května nás navštívil 
pan Miloš Tichý z kleťské 
hvězdárny, tentokrát  
s besedou na téma komety. 

od dávné historie 
vnímání komet lidstvem 
přes skutečnou historii 
původu, vzniku, životem 
komet a jejich postupným 
zánikem, beseda dospěla 
k zatím největšímu počinu 
ve výzkumu komet,  
totiž k návštěvě komety 
„čujkov-Gerasimenko“ 
sondou „Roseta“.   
Účastníci besedy měli 
možnost vidět snímky 
a záběry jak samotné  

sondy, tak vlastní komety. snímky, které se často nepublikují. 
velmi zajímavá byla i ta část besedy, kde se mluvilo o tom,  
co takové sondy musí samy umět a jak se rozhodovat bez zásahu 
člověka, jehož příkazy vzhledem ke vzdálenosti přicházejí  
se značným zpožděním.

Beseda byla velmi zajímavá, a pan tichý se u nás za čas  
jistě zastaví opět s jiným vesmírným tématem. 

Nám dlouho známý divadelní 
soubor Rolnička z Hořic přijel 
po dlouhé době k nám opět 
s vlastní divadelní pohádkou 
Nebojte se nic čarodějnic. 

dětem zahráli s lehkostí 
a bravurností sobě vlastní 
a sklidili po právu  
zasloužený potlesk.

tentokrát jsme si o víkendu trochu přivstali a na sedmou hodinu se s dalšími nadšenci sešli na zastávce 
v Brloze. Ptáci však svůj koncert už rozehráli daleko dříve. Průvodcem vycházky byl vojta Kubelka, 
který se ornitologii věnuje profesně i po vědecké stránce. Měl pro nás připraveno více tras podle 
struktury účastníků, tiskové materiály a soutěžní magnetky pro malé ornitology. Malí ornitologové  
se však neobjevili, tak jsme magnetky rovnou vyhráli a vyrazili na místní kopec stráž.

Na začátku trasy jsme zaslechli vrabce domácího, hrdličky zahradní, konipase horského, rorýse  
a řadu dalších. Na stráži nás svým výrazným zpěvem vytrvale doprovázela pěnice černohlavá. 

Divadlo pro děti

Ornitologická vycházka

Komety, podivuhodná tělesa

Libor Lev

Libor Lev
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určování ptačího zpěvu 
nám vojta zpestřil chytáním 
a následným určováním motýlů. 
ve větším množství kolem 
nás poletoval především okáč 
bojínkový. Na posečené louce 
jsme pak stativákem pozorovali 
hejnko dlasků, kosy černé 
a drozdy a při odchodu ze stráže 
na nás zavolala křepelka svých  
„Pět peněz, pět peněz“ a strnad 
obecný „Kéž by si, sedláčku,  
kéž by si chcíp“.

Z louky jsme se auty přesunuli 
na další lokalitu, kterou bylo 
okolí Jaronínské bučiny.   
Zde jsme k sobě přilákali 
králíčka ohnivého a střízlíka 
obecného. Zaslechli jsme 
teskný hlas červenky obecné, 
všudypřítomný hlas budníčka 
menšího, pěnkavu obecnou. 
Poslech ptáků jsme si zpestřili 
pozorováním brouků, po cestě 
nám šel naproti střevlík 
zlatolesklý, na miříky pak 
dosedali různí tesaříci. 
Za mysliveckým srubem  
jsme při svačině poslouchali 
ťuhýka obecného, který se nám 
ale nechtěl ukázat, a naopak 
nám pěkně zapózovala hrdlička 
divoká. Procházku jsme si moc 
užili a těšíme se třeba na nějaké 
příště, kdy třeba zaslechneme 
i lejska malého.

Martin Švarc
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některé z nás náročnější – to ty 
kyčle a kolena! Když jsme došli 
k Hubertovi, už tam na nás 
čekali naši přátelé, kteří ze 
zdravotních důvodů už s námi 
nemohou chodit, ale v cíli cesty 

Poslední loňský vandr byl 
k úpatí Kletě, v okolí lanovky 
a Krásetína směrem na Chlum. 
ten letošní se uskutečnil  
19. května a směřoval opět 
na Kleť, tentokráte však až 
na její vrchol. Po zimním 
lenošení by byl výšlap 
z obvyklých výchozích míst 
(Rohy, od lanovky v Krásetíně 
nebo z červeného dvora) 
velmi obtížný, proto pan trapl 
zvolil kratší cestu od Huberta 
(uhlířské hájovny). Zde jsme 
zaparkovali auta a vydali 
se nejdříve po silničce, 
pak po lesní cestě směrem 
k vrcholu. lesní cesta nám 
však náhle zmizela, proto 
jsme se prodírali trávou, 
vyhýbali se nově zasazeným 
stromkům, procházeli jsme 
vysokým i nízkým lesem se 
suchými větvemi. upírali 
jsme stále zrak do kopce, kdy 
už konečně uvidíme „vysílač“ 
a budeme na Kleti. Konečně 
jsme k němu došli a zjistili, 
že jsme měli jít cestou, která 
byla osi o 30 m dále. tou jsme 
se pak vraceli dolů. Byla velmi 
strmá a kamenitá, proto jsme 
ani nelitovali, že jsme prve 
„bloudili“. Na Kleti jsme si 
krátce odpočinuli, doplnili 
tekutiny, někdo posvačil a šli 
jsme zpět. Cesta z kopce je pro 

Příspěvky čtenářů Zpravodaje

Vandrování  
s panem Františkem Traplem

Marie Anderlová

s námi vždy posedí a my se 
na ně moc těšíme. 
 
Za pěkný a pohodový vandr 
děkujeme panu traplovi  
a našim řidičům. 

Ještě krátce o Kleti. Kleť 
1084 m n. m. je nejvyšší horou 
Blanského lesa. Název hory 
Kleť je jedním z nejstarších 
pojmenování českých hor. 
Z nejstarší kamenné rozhledny 
v čechách je za chladného 
počasí vidět až na alpské 
vrcholky. Nachází se zde 
astronomiká observatoř.  
sto let po založení rozhledny 
v r. 1925 zde byla vystavěna 
tereziina chata pro potřeby 
turistů.  od r. 1961 je možné 
se na vrchol a zpět dopravit 
sedačkovou lanovkou. 
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Koncert na Kuklově

letošní koncert na Kuklově se podařilo  
zařadit jako součást celorepublikového 
dvořákova festivalu.  ten si dává za úkol 
přiblížit návštěvníkům různé nemovité 
památky pořádáním hudebního koncertu 
v jejich prostorách. 

Z široké nabídky hudebních uskupení  
vybrala kulturní komise skupinu  
členů české filharmonie, která si říká 
„Rockharmonie“. tato volná a obměňující se 
skupina předkládá posluchačům moderní 
skladby hrané na symfonické nástroje. 

16. července zaplnilo Kuklov neuvěřitelných 
dvěstětřicet platících diváků, plus kolem 
dvaceti dalších, kteří si svou účast zasloužili 
jinak, než zaplacením vstupenky. v takto 
plně zaplněných prostorách předvedla 
Rockharmonie, že dobrý hudebník nehledí 
na typ hudby, nedívá se opovržlivě  
ze své škatulky na jiné žánry,  
ale na kvalitu skladby, a dokáže ji  
skvěle zahrát i na nástroje, pro které  
nebyla původně skladba určena.  
Hrající byli po zásluze po každé skladbě 
odměněni potleskem i moderními projevy 
obdivu, po skončení byli po právu  
odměněni ovacemi vestoje.

Koncert by se nemohl uskutečnit bez rozsáhlé spolupráce 
místních. velké poděkování proto patří jak všem  
členům kulturní komise, tak chalupářům Kalinovým 
za poskytnutí energie a zázemí pro účinkující, manželům 
vizingerovým, za poskytnutí louky na parkoviště a nejspíše 
i dalším, které má sklerotická paměť nedokáže vyjmenovat.

Libor Lev
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Obec Brloh prodává palivové dříví jehličnaté i listnaté.

Jehličnaté za 402 Kč/prm včetně DPH,  
listnaté za 575 Kč/prm včetně DPH. 

Bližší podrobnosti sdělí libor lev, tel. 606176088.

The Elements English Club

Autentické a hravé lekce 
angličtiny v Brloze. Vyučuje 
kvalifikovaná pedagožka a 

rodilá mluvčí, Christina 
McKellar

Dozvědět se více:
www.theelementsenglishclub.com

➔ Skupinové lekce - Malé skupiny do 6 osob.  K 
dispozici pro děti od 2 do 15 let.

➔ Soukromé lekce - 1:1 lekce přizpůsobena 
potřebám a zájmům jednotlivých žáků.

➔ Bezplatný zkušební týden od 5. do 8. září

The Elements English Club

Autentické a hravé lekce 
angličtiny v Brloze. Vyučuje 
kvalifikovaná pedagožka a 

rodilá mluvčí, Christina 
McKellar

Dozvědět se více:
www.theelementsenglishclub.com

➔ Skupinové lekce - Malé skupiny do 6 osob.  K 
dispozici pro děti od 2 do 15 let.

➔ Soukromé lekce - 1:1 lekce přizpůsobena 
potřebám a zájmům jednotlivých žáků.

➔ Bezplatný zkušební týden od 5. do 8. září

The Elements English Club

Autentické a hravé lekce 
angličtiny v Brloze. Vyučuje 
kvalifikovaná pedagožka a 

rodilá mluvčí, Christina 
McKellar

Dozvědět se více:
www.theelementsenglishclub.com

➔ Skupinové lekce - Malé skupiny do 6 osob.  K 
dispozici pro děti od 2 do 15 let.

➔ Soukromé lekce - 1:1 lekce přizpůsobena 
potřebám a zájmům jednotlivých žáků.

➔ Bezplatný zkušební týden od 5. do 8. září

Inzerce
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Švestková  
chilli omáčka 

1 kg švestek, 500 ml vinného 
octa, 500 g cukru, 3 stroužky 
česneku, 2 sušené chilli 
papričky, kousek čerstvého 
zázvoru, 1celá skořice,  
3 hřebíčky, 2 kuličky nového 
koření, ½ lžičky soli

Švestky vypeckujte, promíchejte 
s octem a pomalu zahřívejte 
k varu. Přidejte zázvor, koření 
v pytlíku, rozdrcený česnek, 
papričky, sůl a vařte, dokud 
se nezačnou švestky rozpadat. 
Postupně přisypávejte cukr 
a vařte ještě alespoň 30 minut. 
vyjměte koření a zázvor, směs 
rozmixujte do hladka a hned 
plňte do skleniček. Nechte 
vychladnout dnem vzhůru.

Růžena Pöschlová

Podzimní 
marmeláda

500 g švestek, 100 g bezinek,  
400 g jablek, 1 citron,  
250 g cukru, 2 vanilkové cukry,  
¼ lžičky mletého zázvoru, ½ 
lžičky skořice, 4 lžíce rumu  
(50 g želírovacího cukru).

Švestky vypeckujte, bezinky 
oberte a oloupaná jablka 
nakrájejte na malé kousky, 
citron okrájejte, zbavte semen 
a také nakrájejte na malé 
kousky, podlijte trochou 
vody a pomalu přiveďte 
k varu, vařte, dokud se ovoce 
nezačne rozpadat. ovoce 
rozmixujte, opět přiveďte 
k varu a po částech přisypávejte 
cukr, vařte ještě 30 min. 
Pokud chcetemít marmeládu 
opravdu hustou přidejte trochu 
želírovacího cukru, Gelfix apod. 
dle návodu na sáčku. Na závěr 
vmíchejte rum a hned plňte 

do sklenic, nechte vychladnout 
dnem vzhůru. Ještě poznámka. 
Cukry vanilkové ne vanilinové!       

Růžena Pöschlová

Tvarohové  
lívance

50 dkg tučný tvaroh ve vaničce, 
2 vejce, špetka soli, 3 lžíce 
cukru, polohrubá mouka – dle 
konzistence, aby šly vytvarovat 
placičky, tuk na smažení

smícháme všechny  
ingredience a přisýpáme  
mouku, dokud nebude těsto 
vláčné ke tvarování placiček.  
ty následně obalíme 
v polohrubé mouce a smažíme 
jako klasické lívance.  
lívance jsou nejlepší ještě  
teplé s domácím džemem, 
povidly nebo třeba zakysanou 
smetanou a ovocem. 

Markéta Tanzerová

Hop šup chlebíček 
bez práce, bez kynutí  
a s křupavou kůrkou

40 dkg hladké mouky,  
1 lžička soli, 1 lžička celého 
kmínu, 300 ml vlažné vody,  
1 lžička krupicového cukru,  
1 balíček sušeného droždí

v malé misce smícháme  
vodu, cukr a droždí.  
Nemusíme čekat, až vznikne 
kvásek, ale pokračujeme  
hned. Přidáme ostatní  
suroviny a promícháme.  
Hmotu pouze spojíme, těsto 
nalijeme do připravené  
zapékací mísy vyložené  
pečícím papírem a vložíme 
ihned do trouby, vyhřáté  
na 220 °C. Během pečení  
chleba dvakrát potřeme  
slanou vodou a jednou 
po upečení.  

Necháme 
vychladnout 
na mřížce. Je třeba 
chlebíček sledovat,  
každá trouba peče jinak.  
Když má chleba krásně 
zlatavou kůrku, je hotový.

Terezie Tomanová

Bramborová pizza

(na jednu porci)

4 střední brambory,  
1 malá cibule, 1 rajče,  
půlka papriky, 1 kyselá  
okurka, šunka, 1 vejce, sůl,  
provensálské koření  
(nebo koření na pizzu),  
hrst strouhaného sýra, olej

Brambory oloupeme,  
nahrubo nastrouháme 
a vymačkáme přebytečnou 
vodu. Na pánvi zatím rozpálíme 
olej, vymačkané brambory 
rozložíme na pánev a lehce 
posolíme. Chvíli opečeme až 
spodní strana zazlátne a plaku 
otočíme a pečeme z druhé 
strany. osolíme, rozložíme na ni 
kousky cibule, okurky, papriky, 
rajčat nakrájené na plátky 
a šunku nakrájenou na kostičky. 
Poté zalijeme rozšlehaným 
vejcem. Přikryjeme pokličkou 
a chvilku podusíme. Brambory 
se musí propéct a zelenina 
lehce změknout. trvá to pár 
minut. Když je spodní strana 
zlatavá, posypeme placku 
provensálským pokořením 
a sýrem a pod pokličkou 
necháme sýr asi minutu 
propéct. Můžeme podávat 
samotné nebo s kečupem, či 
tatarkou. 

Terezie Tomanová

…a teď něco na zub
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Luštění  
s medvědem

v každém čísle Zpravodaje vám přinášíme jeden obrázek (uprostřed křížovky)  
z našeho brložského regionu a vaším úkolem je určit, kde se nachází. 

K tomu si ještě vyluštíte křížovku, jejíž tajenka se též váže k naší obci.  
Pak stačí vše napsat a přinést do knihovny, vhodit do schránky na oÚ  
nebo poslat poštou či e-mailem na adresu knihovna@obecbrloh.cz,  
a to do konce srpna. Nezapomeňte na zpáteční adresu!

Tentokrát si vyluštěním křížovky doplníte text vztahující se k Rojšínu.

První písemnou zmínku o Rojšíně najdeme v listině ................................................................. (1. tajenka) 
................................................................. (2. tajenka) z roku 1372.

Tři úspěšní vylosovaní výherci dostanou jako dárek za své správné odpovědi láhev fermentované 
březové mízy s příchutí.

tentokrát došlo šest odpovědí a všechny byly správné. Maxmilián Borovka vylosoval tři výherce, 
kteří si v knihovně mohou vyzvednou láhev bílého vína. Jsou jimi paní Dana Sklářová,  
pan Milan Borovka a pan Josef Filip. srdečně blahopřejeme! 

POHŘEBNÍ SLUŽBA ZÁŘE s.r.o.
Ztráta blízkého člověka je vždy mimořádně smutná událost pro jeho nejbližší.

Proto vám nyní

nová pohřební služba Záře s.r.o., České Budějovice
ve spolupráci s pohřební služnou Záviš  s.r.o., české Budějovice 

nabízí možnost sjednání posledního rozloučení

přímo u Vás doma, nebo i mimo pracovní dobu v našich kancelářích.

Kanceláře: 

Šumavská 7, České Budějovice   –   Náměstí 34, Volary   –   Křenovice 135, Dubné

vše po telefonické domluvě na tel. čísle:  725 856 131.

Jak dopadlo luštění z minulého čísla? 
Fotografie uvnitř křížovky: výplň zasklení na seníku Zd v Brloze

tajenka z křížovky zněla: 1. oKolí HasIčsKé ZBRoJNICe

    2. PoŽáRNíKů

    3. CHladNěJŠí HoRsKá voda

Inzerce
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Křížovka byla vytvořena v programu Crosswords - ItPro CZ -http://crosswords.itpro.cz
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Kulturní léto
v Brloze

neděle 31. července od 14:00 hodin – U školy

TRADIČNÍ ŘEZBÁŘSKÁ VERNISÁŽ 
výstava řezbářských prací na téma CReo eRGo suM

pátek 5. srpna od 20:00 hodin – KD Brloh

POUŤOVÁ ZÁBAVA
zahraje kapela CHlaPI v soBě

sobota 6. srpna

VYCHÁZKA S CHKO 

neděle 7. srpna – Brloh

POUŤ 
pouťové atrakce, stánky, mše svatá

neděle 7. srpna od 10:00 – 14:00 hodin – kino Brloh

VERNISÁŽ OBRAZŮ KARLA KOTKA

Na srpen připravujeme LETNÍ KINO.  
více informací se včas dozvíte.

sobota 3. září od 13:30 hodin – fotbalové hřiště v Brloze

LOUČENÍ S LÉTEM

víkend 16.-18. září – Rojšín

Znovuvysvěcení kaple sv. Prokopa a sv. Kříže
s doprovodným kulturním programem.

doplňující informace se dozvíte v křížovce.

čtvrtek 22. září 

přednáška VODA V KRAJINĚ
přednáší Mgr. Kateřina Burianová

Bližší informace o kulturních akcích se dozvíte z plakátů a na internetových  
a facebookových stránkách obce www.obecbrloh.cz.


